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NEKAJ MISLI OB KONCU LETA
Konec leta je pred nami. 

Preteklo je 365 dni in potrebno 
je potegniti črto pod leto, ki se 
izteka. Brez velikega razmiš
ljanja lahko rečemo, da je bilo 
leto 1992 polno spememb, ta
ko na ravni političnih kot go
spodarskih v naši državi, in tu
di v podjetju samem. Časi ve
likih uspehov, ki so bili posle
dica osvajanja bivših YU trgov 
so za zmeraj za nami. Ni več 
mogoče prikrivati notranjih 
slabosti z doseganjem višjih 
cen na osnovi dogovorne eko
nomije in ni več političnega 
reševanja slabosti marketinga.

Prišel je čas streznitve, ugo
tavljanja mnogih napak v kon
ceptu usmeritve gospodarjenja 
in podjetništva. Potrebno je ra
cionalno in trdo analizirati svoje 
pretekle slabosti, jih popraviti 
in se pripraviti na drugačen na
čin funkcioniranja. Vse to je po
trebno zajeti v analizo dogod
kov v letu, ki se izteka.

Gospodarsko in politično 
evolucijo, kot jo doživlja Slo
venija sedaj, je potrebno zajeti 
v sklop ugotovitev, da je za 
slogan “zgodba o uspehu” še 
prezgodaj.

Dejstvo je, da globlje pod 
svojimi zmogljivostmi, kot je 
zdaj, ni bilo slovensko gospo
darstvo še nikoli. Ni čudno, da 
je standard prebivalstva izred
no nizek. Oživitev, na katero 
so nekatera znamenja kazala 
še spomladi, je očitno propa
dla, zaradi dodatne izgube 
trgov, ki jih je povzročila blo
kada Srbije, ekonomsko pro
padanje Hrvaške in vojna v 
BiH. Glavna značilnost slo
venske politike je še vedno ne
zainteresiranost za gospodar
sko dejavnost. Zdi se, da jo je 
prevzelo prepričanje, da mora 
gospodarstvo skozi vsesplošen 
razkroj, če naj se usposobi za 
ponovno rast. V času, ko izgu- 
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kruto, kot bi ga lahko celo naj
bolj ostra denarna politika, ji 
ne pride na misel, da bi na kak 
način preprečila zaustavljanje 
proizvodnje. Kako tudi, ko 
kaže razmah državne porabe 
in zapravljivosti, da gre njej 
sami vsak dan bolje!

Parole po iskanju novih 
trgov in izvozni usmerjenosti 
so podjetjem prej škodile kot 
koristile. Mi smo jih uspeli 
najti, vendar zaradi neugodne
ga tečaja tolarja veliko izgubi
li. Tudi tako imenovanih aso
ciacijskih sporazumov z EGS 
in EFTO še ni. Istočasno uva
janje proste trgovine (FREE 
TRADE) je lahko le dolgo
ročni cilj naše države, še naj
bolj razvita in največja gospo
darstva na svetu, imajo svojo 
zaščito. Da bi se usposobili za 
prosto trgovino, bomo morali 
desetletja dolgo sistematično 
podpirati domačo proizvod
njo. Slednje zlasti velja za 
kmetijstvo, kar pa žal iz pre
dloga strategije slovenskega 
kmetijstva ni zaznati.

Tudi politika obrestnih mer 
je škodljivo vplivala na razvoj 
podjetja. Brez dvoma je lahko 
dolgoročna spodbuda gospo
darski dejavnosti predvsem v 
takšni obrestni meri, ki bo 
spodbujala potrebne prihranke 
in ponudbo kapitala, posebno 
tudi deviznega.

Sanacija bank bo stala pre
cej denarja, in tudi te stroške 
bo moral nekdo pokriti. To bo
do brez dvoma davkoplačeval
ci, torej mi vsi. Poleg tega 
bank ni mogoče sanirati, do
kler ni sanirano gospodarstvo, 
to pa ne bo jutri. Nesanirano 
gospodarstvo pa bo še naprej 
povzročalo stroške, ki jih bo 
moral nekdo pokrivati.

V letošnjem letu smo konč
no dobili oba lastninska zako
na. Zakon o zadrugah in Za
kon o lastninski preobrazbi 
družbenih podjetij.

Napačno pa je izhodišče, da 
bodo podjetniki nastali z brez
plačno delitvijo družbenega 
kapitala. Oba zakona sta na- 
meč z administrativno opera
cijo postavila pod vprašaj hi
tro povečevanje podjetniške 
učinkovitosti. Dejstvo je nam
reč, da je produkcija učinkovi
ta le, če jo organizirajo spo
sobni podjetniki.

Vsa našteta dejstva, ki jih je 
še precej več, so se negativno 
reflektirala tudi na funcionira- 
nje našega podjetja. Pogojevala 
so večje in manjše spremembe v 
organiziranosti in splošni narav
nanosti podjetja, kot so: zniža
nje obsega proizvodnje za 30%, 
opustitev repro-centra, drugač
na organiziranost in lokacija ži
ve proizvodnje, posodobitev 
predelave, novi koncept marke
tinga, formiranje zadruge in še 
kaj. Posledica tega so bile in bo
do še nekatere kadrovske spre
membe, ter seveda borba za zni
ževanje stroškov na nivoju ce
lotnega podjetja. Tu je seveda 
tudi boleča, pa vendar potrebna, 
sprememba števila zaposlenih.

Te spremembe, zlasti pa 
neizprosen boj za trg in iskan
je optimalnih nabavnih kana
lov, kakor tudi ohranjanje funk
cionalne sposobnosti podjetja 
so bile naloge v tem letu, ki 
smo jih bolj ali manj uspešno

opravili. Če smo smatrali, da 
je to leto bilo leto prilagajanja 
na novi način poslovanja, bo 
leto, ki je pred nami, zahtevalo 
izpeljavo ciljev, ki nam omo
gočajo pozitivno poslovanje. 
Zato želimo v naslednjem letu 
izpeljati novo organiziranost 
podjetja, ki bo v sozvočju z 
obema lastninskima zakonoma 
in bo bazirala na formiranju 
profitnih centrov. Ti bodo mo
rali še močneje kot sedaj 
skrbeti za zniževanje stroškov 
proizvodnje, skrbeti za večjo 
kvaliteto proizvodnje, ter ne 
nazadnje spremeniti filozofijo 
proizvodnega podjetja v mar
ketinško naravnanost podjetja.

Samo maksimalno zniževa
nje stroškov, dvig kvalitete 
proizvodov, redizajniranje em
balaže, cenovno ugodnejši iz
vozni trgi, spremeba strukture 
izvoza, ter doseganje planirane 
prodaje doma, bodo rodili sado
ve uspeha. V prestrukturiranju 
podjetja pa je potrebno doseči 
soglasje med managementom, 
delavskim svetom, sindikatom, 
delavci in zadružniki. Samo s 
skupno željo po doseganju iste
ga cilja, lahko uspemo.

Prepričan sem, da bo teh ne
kaj misli spodbudilo sleherne
ga posameznika v podjetju k 
dodatnemu razmišljanju.

Želim si, da bi s skupno že
ljo in voljo po uspehu izpeljali 
zastavljene naloge. Prepričan 
sem, da je v podjetju dovolj 
pozitivnih sil, ki imajo znanje 
in voljo po realizaciji zasta
vljenih ciljev.

Na koncu, spoštovane so
delavke, sodelavci, zadružni
ki in upokojenci, želim vam 
in vašim družinam vesele 
božične praznike, srečno in 
zdravo ter uspeha polno no
vo leto 1993.

Predsednik: 
Dr. Roman GLASER



SVETLE IN SENČNE STRANI 
PERUTNINSKE KLAVNICE

Pred leti skoraj ni bilo številke Perutninarja pa tudi Infor
macij, v kateri ne bi pisali o poteku rekonstrukcije obstoječe 
klavnice ter gradnji ii\pgrernljanju nove. Po otvoritvi, junija 
1990 pa, kot da je vse končano. Pa se je veliko dogajalo. Brez 
začetnih težav v tako velikem obratu nikakor ni šlo. Uskladiti 
je bilo treba vse delovne operacije in tudi delavci so se morali 
navaditi na novosti. Letos smo končno prešli na obratovanje 
v eni izmeni, kar je bil cilj nove klavnice.

V pogovoru o svetlih in senčnih straneh klavnice so sodelo
vali: skupinovodja Marija Debeljak, vodja klavnice Stane 
Kosi, tehnolog Robi Vidovič, obratovodja Igor Galič in direk
tor Ivan Zupanič. Njihova razmišljanja in ocene so si tako po
dobne, da smo jih združili v skupne odgovore. Poglejmo.

Po dveh in pol letih obra
tovanja so brez dvoma znane 
vse dobre in tudi morebitne 
slabe strani nove klavnice. 
Tu je tudi prehod na eno iz
meno dela. Kako ocenjujete 
novost?

Brez dvoma so dobre stvari 
evidentne, ne smemo pa zane
mariti, da so prisotne tudi 
pomanjkljivosti. Vsekakor je 
velik uspeh prehod na eno iz
meno dela v klavnici zlasti v 
sanitarnem smislu in tudi v or
ganizaciji dela. Ne gre pa za
nemariti, da je ta pridobitev 
povezana z nekaterimi težava
mi socialnega značaja. Zlasti 
se ta odraža v varstvu otrok, 
problematiki invalidov, na po
čutje in delo pa vpliva tudi po
večana koncentracija delav
cev, ki zahteva ustrezne orga
nizacijske pristope.

Imamo v veliki večini dobre 
delavce, ki se zavedajo po
membnosti tega prehoda, zato 
so ga sprejeli kot nujno dej
stvo, saj se zavedajo, daje naš 
napredek odvisen od boljšega 
sanitarnega stanja in kakovosti

končnih proizvodov. Pričaku
jejo le, da bi se ta prizadevanja 
odražala tudi pri vrednotenju 
dela, torej mesečni plači.

Največja prednost ene izme
ne je v tem, da se vse delo 
opravi v dopoldanskem času in 
ustrezno pripravi za distribuci
jo. Zmanjšana je tudi hitrost 
tekočega traku, ki prispeva k 
boljši kakovosti obdelave.

V tehnično-tehnološkem 
smislu je najbistvenejša pozi
tivna sprememba le v evisce- 
raciji. Delo v stari evisceraciji 
smo šteli med najtežje, v novi 
pa to fizično težko delo opra
vijo stroji skoraj brez človeka. 
Ta prednost pa je omogočila 
organizacijske prerazporedit
ve, delno v razreznico, v glav
nem pa v pakirnico, kjer so tu
di pomembne spremembe.

V nečistem delu je spre
memba edino v lažjem delu 
vešalcev pri kontejnerski do
stavi piščancev, drugih pa sko
rajda ni, čeprav smo od tega 
pričakovali veliko novega. Se 
vedno je preveč poškodb, kar 
onemogoča plasiranje na zah
tevnejši tuji trg. Razrez se v 
veliki meri opravi strojno, le

Zavzeto delo v pakirnici

na eni liniji se razrez opravlja 
ročno s krožnimi žagami.

Velike spremembe so, kot že 
rečeno, v pakirnici. Tako ime
novano jugo-tržišče, kjer je bi
lo enotno pakiranje piščancev 
in razreza zelo enostavno, je 
mimo. Vedno bolj se moramo 
prilagajati zahtevnemu tujemu 
trgu, zato je nujno storiti še ve
liko za sodobnejšo pakiranje, 
egaliziranje (označevanje) in 
distribucijo različnih enot ko
ličine.

Imamo sicer možnost kali- 
briranja (natančnega tehtanja) 
na gram točnosti, vendar bo 
treba v tehničnem smislu v pa
kirnici še marsikaj storiti. Tudi 
transportne linije bo treba v 
marsičem izboljašati.

Če pogledamo s strani teh
nologije in sanitacije je marsi
kaj zameriti v tej klavnici si
stemu hlajenja, ki je ostal enak 
kot v prejšnji. Pri tem bo torej 
potrebno stvari še izboljšati.

Od nove klavnice smo 
pričakovali tudi boljše de
lovne pogoje, lažje delo, neke 
vrste humanizacijo dela. Ne
kaj o tem je že bilo poveda
no, najbrž pa je še kaj do
dati.

Za delavce smo kar pecej 
storili. Najtežje delo je brez 
dvoma v kafileriji, kjer je bilo 
možno le malo storili, zaradi 
narave dela.

Če pa ocenjujemo proizvodni 
proces, bi najbrž lahko rekli, da 
imajo najtežje delo vešalci, sle
dilo je delo v evisceraciji, ki pa 
ga je nova tehnologija odpravila 
s stroji. Pri tem je potrebno pou

dariti, da v klavnici lahkega 
dela skoraj ni.

Glede na naravo dela smo 
storili, kar je bilo možno. Pri 
tem so nam pomagali tudi sa
nitarno tehnični predpisi. Tako 
ima vsak oddelek ločeno, 
ustrezno urejeno jedilnico. 
Prej so morali vsi delavci 
odhajati v skupno jedilnico, 
pri čemer so porabili večino 
časa namenjenega počitku, za 
odhod na malico in nazaj. Ure
jeni so, čeprav skromni, pro
stori za počitek in za “čik” ka
dilcem, ustrezne garderobe in 
tudi sicer je veliko storjenega 
za higieno in boljše počutje 
delavcev.

S prehodom na eno izmeno 
je veliko več časa za redno 
vzdrževanje naprav in opreme, 
pa tudi oprema je nova, zato je 
veliko manj zastojev, kot jih je 
bilo prej. Tudi to precej pri
speva k boljšemu počutju, saj 
delavnika razen redkih izjem 
ni treba podaljševati. Še čistil
na skupina je organizirana, ki 
vse prostore detajlno počiti iz
ven rednega dela, vedno pa je 
prisotna tudi med delom.

Kaj pomeni nova tehnolo
gija in tehnična oprema za 
boljšo kakovost in širšo po
nudbo končnih izdelkov?

Klavnica nima ravno velikih 
možnosti za razširitev asorti- 
mana. Takšne možnosti ima 
predelava, ki je glede širjenja 
asortimana uspešna. Kar lahko 
novega storimo v klavnici je 
to, da se prilagajmo zahtevam 
tržišča glede načina in količin 
pakiranja. Brez dvoma je čas

V evisceraciji opravijo delo v glavnem stroji
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distribucije klasičnih kartonov 
piščancev in razreza v zatonu.

Na željo kupcev bo potreb
no pripraviti zahtevane koli
čine, recimo dve bedrci, ne ki
logram.

Pakiranju bo vsekakor po
trebno v prihodnje posvetiti 
največ skrbi. V svetu in tudi 
pri nas kupci vse bolj “kupuje
jo z očmi”. Torej po izgledu iz
delka. Kupca ne zanimajo mo
rebitne naše težave, marveč iz- 
gled in konstantna kakovost, 
sicer bo kupil pri konkurenci. 
Izgovori “mudi se” so torej tu
di preživeli. Kakovost mora 
biti vedno enaka.

Res pa je, da je veliko mož
nosti za boljšo kakovost, ki jo 
omogoča nova tehnika, tehno
logija in tudi organizacija de
la. Pri tem je potrebno najprej 
opozoriti na tehnološko, sani- 
trarno in delovno disciplino. V 
klavnici je za izboljšanje hi
giene veliko storjenega v orga
nizacijskem in tehološkem 
smislu. Ni pa nam še prišlo v 
zavest, da se higiena začne pri 
nas. Od osebne higiene do de
lovnega plašča, obuvala, do 
delovnih pripomočkov in oro
dij. Nič nam ne pomaga čistil
na skupina in vsi ukrepi, če ne
kateri, k sreči redki posamez
niki, niso pripravljeni spošto
vati osnovnih načel.

Ko bomo čisto vsi dojeli, da 
je zdrava hrana odvisna od ab
solutne higiene potem ne bo 
težko doseči še delovne disci
pline, kar pomeni, da sleherni 
delavec od najenostavnejšega 
dela do direktorja opravijo 
svoje delo maksimalno kako
vostno.

Ko razmišljamo o nadal
jnjem razvoju moramo upošte
vati, da se prebijamo na vedno 
zahtevnejše trge, da vedno več 
sodelujemo s tehnologi, ki za
stopajo potencialne in sedanje 
kupce in si zato ne moremo 
privoščiti nobene površnosti.

Za kupca je najpomembnejši 
prvi vtis po katerem nas kasne
je ocenjuje.

Spreminja se tudi struktura 
kupcev. Vse manj je kupcev, ki 
so pripravljeni prevzemati ve
like količine in vse več tistih, 
ki zahtevajo pogostno dostavo 
malih količin (tako imenovano 
ambulantno dostavo).

Ob vsem tem pa je potrebno 
poudariti, da se velika večina 
delavcev krepko trudi za iz
boljšanje kakovosti in pre
pričani smo, da bomo uspeli.

Kako ocenjujete informi
ranje v podjetju? V zadnjem 
času so namreč posamezniki 
do informiranja kar rado
darni s kritikami.

Kar se Perutninarja in Infor
macij tiče ocenjujemo, da so 
sestavki napisani zelo polju
dno in razumljivo slehernemu 
delavcu. Res pa je, da glede na 
strukturo delavcev nekateri ne 
želijo čitati. Še vedno želijo 
dobiti informacije od direktor
ja in strokovnih delavcev na 
sestanku. Tudi na sestanku po
samezniki niso sodelovali, de
lati pa tisti čas le ni trebalo. In 
prav tisti so najprej pripravlje
ni kritizirati.

Resnici na ljubo je potrebno 
povedali tudi to, da večino se
stavkov piše urednik. Novinar 
bi sicer moral več prihajati 
med nas in pisati o ljudeh in 
dogodkih v podjetju, vendar 
naj piše sestavke splošne vse
bine, o stroki in strokovnih za
devah pa naj pišejo za to po
stavljeni in plačani strokovni 
delavci.

To, da je pod večina pri
spevkov podpisan urednik, 
vzbuja pri delavcih sum, da se 
za tem skriva kdo drug in to 
vzbuja nezupanje.

Smo na pragu novega leta. 
Kakšna so vaša pričakova
nja in želje v nevem letu?

Stane: “Želim, da bi si Pe
rutnina povrnila ime, ki ga je 
včasih imela. Včasih mnogi 
niso vedeli kje je Perutnina, 
vedeli pa so, da so proizvodi 
PP najboljši.

Želim, da bi mediji pisali o 
dobrem delu in kakovostnih 
proizvodih, ne pa le o teža
vah."

Marija: “Veliko je želja. Naj
večja želja je, da bi starejšim, 
zgaranim delavcem omogočili 
upokojitev, da bi bilo več prostih 
delovnih mest za mlajše. Vsi si 
želimo, da bi bilo dovolj dela in 
boljšega zaslužka."

Robi: “Da bi Perutnina na
šla standardne kupce, ki bi se 
redno oskrbovali pri nas. Slu-

Velika pozornost higieni

čajni kupci ne morejo biti naša 
perspektiva. Da bi to dosegli 
je potrebno storiti vse za še 
boljšo kakovost proizvodov.”

Igor: “Moja želja je, da se 
obseg proizvodnje v podjetju 
ne bi krčil. Da bi našli in osvo
jili nove uspešne trge in no- 
ramlizirali ekonomsko stanje 
podjetja, da bi lahko zrli v pri
hodnost brez strahu za delo in 
eksistenco.”

Ivan: “Pričakujem in želim, 
da se Perutnina izvleče iz 
težkega gospodarskega po
ložaja v katerem se je znašla. 
Skratka, da bi poslovno stanje 
normalizirali.

Vsem delavkam in delav
cem se zahvaljujem za vlo
ženo trdo delo in jim želim v 
prihodnjem letu veliko novih 
uspehov in osebne pa tudi 
družinske sreče.

V klavnici imajo vešalci še vedno zelo naporno delo

Lojze Cajnko
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NA DELAVSKEM SVETU JE PREDAVAL DR. ŠTEFAN IVANKO, REDNI PROFESOR 
____________ NA EKONOMSKO-POSLOVNI FAKULTETI UNIVERZE V MARIBORU

ZA RAZUMEVANJE ZAKONA 
O LASTNINSKEM PREOBLIKOVANJU

Kot smo v Informacijah že napovedali, povzemamo preda
vanje dr. Štefana Ivanka z Ekonomsko-poslovne fakultete v 
Mariboru, ki gaje podal na 7. seji delavskega sveta.

Po dveh letih usklajevanja, 
tudi prepiranja, je slovenski 
parlament končno sprejel Za
kon o lastninskem preobliko
vanju družbenih podjetij. 
Sprejetje tega zakona je za 
Slovenijo velik dogodek, ne
kateri celo pravijo, da je to 
zgodovinsko dejanje, vendar 
ima tudi svoje pomanjkljivo
sti. Zakon, ki je bil sprejet 
namreč ni izvedljiv v praksi, 
ker še manjka niz spremlja
jočih zakonov. Ne daje jasne 
formulacije v kakšne statusne 
in organizacijske oblike se 
lahko organiziramo.

Nimamo posebnega zakona 
o investicijskih družbah, o re
viziji, nimamo metodologije 
za ugotavljanje vrednosti 
družbenega kapitala. Zato se 
lahko zgodi tako, kot z Zako
nom o zadrugah, ki je bil upo
raben samo v enem delu in si
cer v tistem, ki se nanaša na 
ustanavljanje in oblikovanje 
zadrug, celotno 10. poglavje 
(na katerega smo imeli tudi mi 
pripombe - op. urednik) pa je 
bilo neuporabno. Zato si je tu
di zakonodajalec zadržal šest 
mesecev časa (moratorij). Ta
ko bo zakon v resnici stopil v 
veljavo 15. junija 93. To je 
brez dvoma rezerviran čas z 
večimi nameni. Prvi je ta, da 
se pripravi vsa ustrezna la
stninska zakonodaja, ki bo da
jala možnost uvedbe sprejete
ga zakona.

Dr. Ivanko je izpostavil ne
kaj načel, na katerih sloni naš 
lastninski zakon in bi jih bilo 
moč aplicirati na naše razme
re. Ta načela smo spreminjali 
od “Mencingerjevega zakona” 
do sprejema zakona o lastnin
skem preoblikovanju podjetij.

Pomembno je poudariti, da 
je to Zakon o lastninskem 
preoblikovanju podjetij ne Za
kon o privatizaciji. Ne smemo 
misliti, da je s tem zakonom 
urejena privatizacija. Ta zakon 
samo zahteva, da se anonimni 
družbeni kapital spremeni v 
kapital z novimi lastniki. Pra
va privatizacija bo šele sledila, 
takrat ko bodo podjetja la
stninsko preoblikovana. Med

najpomembnejšimi načeli v 
zakonu o preoblikovanju je 
brez dvoma načelo brezplač
nega in odplačnega lastninjen
ja. Načelo javnosti in pregled
nosti lastninjenja. Vsi postop
ki lastninskega preoblikovanja 
podjetja morajo biti razgrnjeni 
vsem upnikom, organom in 
vsem delavcem v podjetju. 
Načelo javnega nadzora nad 
lastninjenjem. Načelo enako
pravnega sodelovanja držav
ljanov Slovenije, načelo ča
sovne omejenosti procesa la
stninjenja in načelo čimbolj 
enakomerne porazdelitve se
danje družbene lastnine.

Načelo brezplačne delitve 
družbenega kapitala sloven
skih podjetij je vidno v tistih 
določilih zakona o lastnin
skem preoblikovanju podjetij, 
ki govorijo o certifikatih ali ta
ko imenovanih lastniških po
trdilih. Republika Slovenija bo 
vsakemu državljanu podelila 
certifikat za najmanj 200.000 
SIT. To bodo dobili tudi tisti, 
ki še nimajo nobene delovne 
dobe. Tisti, ki imajo delovno 
dobo dobijo za vsakih 10 let 
delovne dobe še dodatnih 
50.000,00 SIT. Tisti, ki je do
polnil 40 let delovne dobe bo 
torej dobil certifikat za vred
nost 400.000,00 SIT lastniških 
potrdil (certifikatov).

Tudi prenos 10% kapitala 
družbenih podjetij na odškod
ninski sklad, 10% na pokoj
ninski sklad in 20% na sklad 
Republike Slovenije za razvoj, 
za poznejšo razdelitev na inve
sticijske družbe v bistvu po
meni brezplačno razdelitev. Ce 
torej na grobo ocenimo, se po
lovico kapitala družbenih pod
jetij brezplačno deli, polovico 
pa bo treba odplačati, seveda 
tisti, ki bo za to imel interes.

Načelo javnosti lastninske
ga preoblikovanja podjetij je 
izredno pomembno zato, da je 
preprečeno preoblikovanje 
“pod mizo” kot v časih pravi
mo in kar se je tudi prepogosto 
dogajalo. Zakon izrecno zahte
va, da morajo podjetja pred 
preobliovanjem sprejeti načrt 
preoblikovanja, v katerem mo-

Dr. Ivanko med predavanjem

ra podrobno opisati, po kate
rem načinu se bo lastninilo, 
kakšna opravila v zvezi z eko
nomsko sanacijo, tehnično- 
tehnološko ali drugo bo pod
jetje izpeljalo, kakšno organi
zacijsko prestrukturiranje bo 
izvedlo, kako se namerava la
stninsko preoblikovati: z jav
no prodajo, s prodajo delnic, 
javnih delnic in tudi po katerih 
kriterijih bo podjetje izterjalo 
dolžnike.

Zakon torej omogoča, da se 
sleherno podjetje samo odloči 
o načinu lastninskega pre
strukturiranja, bo pa to zahtev
no strokovno opravilo. Vseka
kor pa se bo uspešno prestruk
turiralo tisto podjetje, ki ima 
izdelano natančno strategijo 
privatizacije.

Načelo javnega nadzora 
nad lastninjenjem. Uporab
ljeno je v tistih določilih spre
jetega zakona, ki opredeljuje 
vlogo agencije in vlogo Repu
blike Slovenije v procesu la
stninskega preoblikovanja. 
Agencija za prestrukturiranje 
in privatizacijo Republike Slo
venije odobri program pre
strukturiranja. Agencija nadzi
ra tudi postopke prestrukturi
ranja in šele s soglasjem Agen
cije se prestrukturirano podjet
je lahko vpiše v sodni register.

Če sodeluje v lastninskem 
preoblikovanju podjetja tuji 
partner, je pristojna za takšne 
postopke izključno slovenska 
vlada. Vlada ima tudi pristoj
nost revidirati postopke in ak
tivnosti tistih podjetij, ki so že 
izpeljale privatizacijo od 1. ja

nuarja 1990 dalje, če obstaja 
sum, da je prišlo do oškodo
vanja družbene lastnine. Za
kon določa tudi primere, ko 
vlada mora uvesti revizijo 
prek organa, ki ga imenuje.

Načelo enakopravnega so
delovanja se odraža ravno v 
certifikatih vsem dražavlja- 
nom Republike Slovenije od 
200-400 tisoč tolarjev.

S temi certifikati bomo lah
ko kupili delnice lastnega pod
jetja ali pa delnice, ki bodo na 
voljo na borzah. Brez dvoma 
pa bo želel vsak dobiti delnice 
uspešnih podjetij, ki imajo 
perspektivo saj bo tem delni
cam cena rasla. (Če bo Perutni
na takšna, bo odvisna od nas).

Načelo časovne omejenosti 
je zelo interesantno. To je 
pravzaprav največja odlika te
ga zakona. Tu so določeni roki 
do kdaj se sme ali mora kaj na
rediti, sicer bi bile razne 
možnosti zavlačevanja ali na 
drugi strani sumničenja, če je 
bilo storjeno vse kar bi lahko 
bilo in moralo biti.

To določilo pravi, da se v 
dvanajstih mesecih od veljav
nosti zakona morajo vsa pod
jetja lastninsko preoblikovati. 
Katero podjetje se v tem času 
ne bo preoblikovalo se avto
matično prenese na sklad Re
publike Slovenije in jih ta la
stnini.

Po sprejemu zakona pa mo
rajo biti pripravljeni ustrezni 
postopki in načrti ter podana 
priglasitev podjetja za lastnin
sko preoblikovanje.

(Nadaljevanje na 5. strani)
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Se ena primerjava z Evropo
V našem izobraževanju pre

vladuje faktografsko - infor
mativno skladiščenje infor
macij, kar pa še ne zagotavlja 
usposobljenosti za kreativno 
in produktivno delo ter nadal
jnje učenje. Sedanji izo
braževalni sistem in procesi, 
niso dovolj usmerjeni v po
klicno usposobljenost. Zelo 
nam primanjkuje zlasti upo
rabno znanje, specialna znan
ja in veščine, kar je temeljni 
pogoj, da bi prišlo do produk
tivnega in ustvarjalnega dela

Bržkone pa bo nastal prob
lem, kako razdeliti certifikate 
in jim dati tržno vrednost. Ra
zumeti je potrebno, da certi
fikat ni denar, je le vredno
stni papir lastnine. Da pa se 
ne bi ta prehitro prelila v po
trošniške dobrine, je predvide
no, da bi bilo možno certifika
te zamenjati šele po dveh letih. 
Šele takrat bo nastopil čas re
sničnega lastninjenja. Takrat 
bo lastnina prišla v roke tiste
ga, ki bo zainteresiran za njo. 
Tistega, ki bo vložil lastna 
sredstva v profitno dejavnost. 
Vse do tistega časa lahko go
vorimo le o lastninskem preo
blikovanju podjetij.

Načelo čimbolj enakomer
ne porazdelitve družbenega 
kapitala se odseva v tistih do
ločilih, ki smo jih že omenili.

Zelo pomembno je tudi ugo
tavljanje vrednosti družbenega 
kapitala. Tu se bo potrebno do
sledno prilagajati metodologiji 
ugotavljanja, ki jo bo predpi
sala država. Bo pa to zahtevno 
strokovno delo.

Zakon o lastninskem pre
oblikovanju predvideva oziro
ma določa sedem možnih 
načinov lastninskega preobli
kovanja.

1. Izhodiščni način je pre
nos navadnih delnic na sklade.

2. Interna razdelitev delnic. 
Podjetje laho razdeli 20% ce
lotnega družbenega kapitala 
podjetja zaposlenim in bivšim 
zaposlenim.

3. Notranji odkup delnic.
4. Prodaja delnic podjetja. 

To je način, ki je normalen tu
di v svetu in bo brez dvoma 
postal uporaben tudi pri nas.

5. Javna dražba podjetja
6. Javna prodaja delnic. To 

si lahko privoščijo le velika, 
ekonomsko dobro stoječa pod-

v proizvodnih in delovnih pro
cesih, pri večini formalno in 
neformalno delovno angaži
ranih.

Ta naš deficit, v primerjavi 
z gospodarsko razvitejšimi in 
uspešnejšimi dražavami, je na 
pomembnem posvetu o (ne) 
kakovosti naše strokovne šo
le, definiral eden izmed ude
ležencev. Po tej oceni, lahko 
naši inženirji razpravljajo s 
kolegi iz bolj razvitih držav, o 
temeljnih in globalnih stro
kovnih temah, zelo neučinko-

jetja. Izvaja jo lahko podjetje 
samo ali investicijska banka.

7. Prodaja vseh sredstev 
podjetja.

Reči je treba, da je vse te 
načine lastninjenja možno 
medsebojno kombinirati in ta
ko lahko dobimo precej večje 
število raznih kombinacij. Po
drobnejša razlaga bi bila dokaj 
zapletena, saj imajo pri tem 
celo pravniki določene pri
pombe in pomisleke. O tem 
zapletenem področju bo po
trebno še precej razlag.

Vsekakor pa se bomo Slo
venci morali odločiti ali bomo 
razvijali turizem, kmetijstvo 
ali industrijo, ali kaj drugega. 
Brez dvoma smo v svojem raz
voju dosegli med vzhodno 
evropskimi deželami največ. 
Tudi dobrih kadrov, ki so se 
usposabljali v razvitem svetu, 
nam ne manjka le na pravem 
končuje treba prijeti, ne pa, da 
mencamo in drug drugemu 
spotikamo kolikor je le mo
goče.

Za konec. Bistvo vsega tega 
lastninskega preoblikovanja in 
poznejših privatizacij je, da 
pridemo do kontrolnega pake
ta delanic. Da imamo vpliv na 
odločitve. Če tega nimamo po
tem bo pač odločil tisti, ki je 
večinski lastnik in drugi nima
mo nobenega vpliva. Gre torej 
za vrsto problemov, ki jih bo 
treba še preučiti.

Opozoril je tudi na do
ločeno strpnost, kajti hišo je 
enostavno podreti, težko pa 
jo je zgraditi. Torej imejmo 
pravo mero do tega občutlji
vega področja.

Sledila so mnoga vprašanja 
prisotnih, na katera so dobili 
od dr. Ivanka temeljite dodat
ne razlage.

Priredil: Lojze CAJNKO

viti pa so naši inženirji (teh
nologi), ko je treba kako stvar 
hitro in racionalno narediti, 
uvesti v prakso, izboljšati, od
praviti napake itd.

Naša šola, tako na srednji 
kot na višji in visoki stopnji, 
ni usposobljena za tehnološko 
izboraževanje in usposabljan
je. Seveda pa enostransko ne 
moremo kriviti samo šolo, za 
našo nižjo ustvarjalnost in 
produktivnost. Zanesljivo je 
za to potreben bistveno bolj 
stimulativen in motivirajoč 
gospodarski sistem (lastnina, 
liberalen trg, stabilna davčna 
in kreditno denarna politika 
itd), kakor tudi motivacijski 
dejavniki v podjetjih (sposo
ben management, organiza
cijska kultura, mobilnost oz. 
napredovanje sposobnih i?i 
uspešnih, stimulativno nagra
jevanje ...)

V zvezi s temi dejavniki oz. 
namesto njih, nastopajo po
gosto večje ali manjše bloka
de, ki dostikrat preprečujejo 
oz. onemogočajo prenos izo
brazbe in znanja, v uporabne 
in donosne storitve.

Kompleksnejša analiza izo
brazbe in strokovne usposob
ljenosti delavcev, ki jo je leta 
1991 pripravila Gospodarska 
zbornica Slovenije (GZS), je 
pokazala: strokovna izobraz
ba delavcev v podjetjih oz. go
spodarstvu v Sloveniji, je iz
redno slaba, saj je bilo v maju 
1991 od 596.161 zaposlenih 
36,0% brez poklica ali le 
priučenih, 36,7% je imelo le 2 
do 3-letno poklicno šolo, raz
meroma manj izobraženih de
lavcev je bilo več kot dve tret
jini ali 72,7%, preostali del pa 
je tvorilo 19,4% zaposlenih s 
4 do 5-letno srednjo šolo, 
4,5% z višjo, 3,7% z visoko 
izobrazbo in 0,14% s podi
plomsko izobrazbo.

Analize so tudi pokazale, da 
v slovenskem gospodarstvu, 
skoraj vsak drugi delavec 
(48%) nima ustrezne izobraz
be, glede na zahteve delovne
ga mesta (stanje je nekoliko 
ugodnejše le v izrazito izvoz
nih podjetjih, kjer morajo z 
znanjem tekmovati na konku
renčnem trgu). Nasprotno, 
podatki iz razvitih držav ka
žejo, da so le-te dosegle 20% 
delež kadrov z višjo, visoko in 
podiplomsko izobrazbo med 
vsemi zaposlenimi: ZDA že le
ta 1960, ZRN v 70-letih, 
Francija leta 1982. Prav podi

plomsko izobraženi oz. znan
stveni delavci (raziskovalci), 
so ključnega pomena za pre
hod v tehnološko razvitost in 
inovacijsko družbo.

Se posebno zaostajamo, če 
se primerjamo z drugimi, po 
naložbah v nadaljevalno izo
braževanje. Pri nas namenja
mo za izobraževanje in stro
kovno usposabljanje zaposle
nih, samo okoli 0,80% glede 
na bruto OD, v državah 
OECD pa po poročilu komite
ja za izobraževanje pri mini
strski konferenci držav OECD 
4 DO 6%.

V razvitih državah namen
jajo za izobraževanje in stro
kovno usposabljanje, v pro- 
pulzivnih podjetjh po njihovih 
naročilih (Siemens, Phillips, 
Hewllet Packard, IBM), tudi 
do 2000 DEM na zaposlenega 
letno. Po podatkih avstrijske
ga instituta za napredek go
spodarstva z Dunaja, so v an
ketiranih 400 podjetjih, ki za
poslujejo od 20 do več kot 
1000 delavcev, porabili v letu 
1988 za izobraževanje, pov
prečno po 420 DEM na zapo
slenega. Po navedeni analizi 
pa so npr. v trgovini in trgovi
ni na debelo, porabili za na
daljevalno izobraževanje ka
kih 800 DEM in povdarjajo, 
da večja podjetja vlagajo več 
sredstev v to izobraževanje. 
Pri nas smo porabili na zapo
slenega v pomembno izvozno 
usmerjenih podjetjih, okoli 
140 DEM, v celotnem gospo
darstvu pa samo 62 DEM na 
zaposlenega. V letu 1988 pa 
so porabili 24 DEM na delav
ca oz. 16 DEM na delavca v 
industriji in rudarstvu.

Najnovejša analiza GZS 
(januar 1992) je pokazala, da 
problemi izobrazbe in poklic
ne usposobljenosti, niso samo 
potencialni, marveč čisto kon
kretni in praktični, zlasti v 
podjetjih, kjer imajo kolikor 
toliko jasno razvojno in po
slovno strategijo ter možnosti, 
pomenijo bistveni omejitveni 
faktor za hitrejši napredek.

Izobrazba, znanje in kako
vostna poklicna usposoblje
nost so dejavniki, ki povzro
čajo pomembne sinergijske 
učinke na kakovost poslovan
ja in razvoja, zato morajo biti 
deležni stalne in intenzivne 
podpore države, zbornice in 
drugih, odgovornih za po
speševanje tehnološkega go- 

(Nadaljevanje na 6. strani)
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Na pot v leto 1993 
s perutninarsko zadrugo Ptuj

Piknik koroških 
perutninarjev

V prilagajanju novi zakono
daji, misleč na Zakon o last
ninskem preoblikovanju pod
jetij in Zakon o zadrugah, je 
bila dne 8.6.1992 ustanovljena 
PERUTNINARSKA ZADRU
GA PTUJ. Tega dne je bil usta
novni občni zbor. Lepo je bilo 
videti nabito polno dvorano 
Narodnega doma v Ptuju, kar 
je bil samo dokaz, da tudi ko
operantom od tega dne naprej 
zadružnikom ni vseeno kaj se 
bo godilo s Perutnino Ptuj in z 
njimi samimi.

Občni zbor je soglasno po
trdil pravila in organe zadruge. 
Že 30. junija 1992 je bila Pe
rutninarska zadruga Ptuj vpi
sana tudi v sodni register. Kaj 
pa sedaj? To je vprašanje, ki si 
ga je zastavil marsikateri za
družnik. Predvsem pa člani 
upravnega in nadzornega od
bora.Na osnovi sprejetega za
kona o zadrugah se še lastnin
jenje ne da izpeljati. Manjka 
še odločilni zakon o lastnin

jenju, ki je sicer tudi že bil 
sprejet, a se še vedno ne da kaj 
dosti narediti, ker še ni podza
konskih aktov. To je samo do
kaz koliko je naša družba zrela 
za demokracijo in za vstop v 
Evropo, katero imamo tako ra
di na jeziku. Ne glede na vse 
to, se v Perutninarski zadrugi 
trudimo, da bi čimprej izpelja
li vse kar je z zakoni določeno. 
Da bomo v Perutnini Ptuj priz
nani kot enakopraven partner 
v doseganju čim boljših rezul
tatov, ki so v korist tako ma
tični hiši kot vsakemu za
družniku. Prizadevamo si 
vzpostaviti normalne odnose 
iz katerih naj bo vsak za svoje 
pošteno delo tudi pošteno na
grajen.

Na prehodu v leto 1993 si 
želimo veliko strpnosti, zdrav
ja, sreče in medsebojnega ra
zumevanja.

SREČNO 1993!
Direktor PZD: 

ing. agr. Slavko Visenjak

(Nadaljevanje s 5. strani)
spodarskega in družbenega 
razvoja. To velja še posebej za 
naše trenutne gospodarske in 
družbene razmere, ko nam 
primanjkuje zlasti novega in 
uporabnega znanja. Namreč, 
gospodarski razvoj pri nas, bo 
v naslednjih letih zagotovo 
podoben tistemu, ki so ga npr. 
Avstrija, Švica, Finska, Nem
čija, Italija in druge države 
doživele v zadnjih 10 do 20 le
tih (rast majhnih podjetij, na
gla rast storitvenega sektorja, 
poudarek na kakovosti proiz
vodov in storitev ....). Prav za
radi tega bomo morali forsi- 
rano razvijati in investirati ta
ke pospeševalne dejavnosti, 
kot so jih r teh državah. Med 
temi je zagotovo najpomem
bnejše dopolnilno, kontinui
rano poklicno izobraževanje 
in usposabljanje, kot najpo
membnejši segment izo
braževanja odraslih.

V razvitih državah je na tem 
področju že močno razvito so
cialno partnerstvo med državo, 
zbornicami in sindikati, razen 
tega pa je zaradi višjega stand
arda prebivalstva in zaposle
nih, zelo močno razvita privat
na ponudba na tem področju. 
V Avstriji npr. država nameni 
več kot 10% od vseh sredstev,

namenjenih za izobraževanje, 
za pospeševanje izobraževan
ja odraslih (pri nas pa je ta 
delež manjši od 1%). Razen 
tega to področje močno fi
nančno podpirajo uprava trga 
delovne sile, zbornice, sindi
kati ter razna druga združen
ja, agencije in skupnosti. Ko
roška in Štajerska deželna 
trgovinska zbornica namenita 
18 do 22% od svojega prihod
ka oz. proračuna, za izo
braževanje in usposabljanje, 
zato je ponudba teh storitev 
zelo pestra, kakovostna in za 
50% cenejša od tržne cene teh 
storitev (tako je dostopna tudi 
za manjša podjetja in posa
meznike). Podobne so razme
re v Italiji in Nemčiji.

V republiki Sloveniji se v 
zadnjem polletju kažejo neka
teri pozitivni premiki na po
dročju izobraževanja odra
slih. Ustanovljen je bil Andra
goški center, v pripravi je Za
kon o izobraževanju odraslih, 
v pripravi je tudi nacionalni 
program izobraževanja, ki naj 
bi zagotovil nekaj sredstev za 
pospeševanje izobraževanja 
odraslih. Za naprej pa še 
ostaja odprto področje stro
kovnega usposabljanja....

Op.: prirejeno po reviji 
“NAŠI RAZGLEDI”.

J. Tarbuk

Septembra smo se koroški 
perutninarji zopet zbrali na 
našem, sedaj že tradicional
nem pikniku. Bil je že 16. Pr
vega sta organizirala g. Jože 
Hedl in g. Bukovnik, takrat 
naš področni vodja. Letošnji 
gostitelji: — družina Petrun - 
p.d. Kogelnikovi — iz Ribnice 
na Pohorju so se resnično po
trudili, za naše dobro počutje. 
Dobrote iz domače kuhinje, 
dobro vino in veliko dobre 
volje so dejavniki uspele prire
ditve. Vsem Petrunovim 
prisrčna hvala za gostoljub
nost.

Perutninarji se radi sreča
mo, da lahko spregovorimo o 
dobrem in slabem, o vsem kar 
spremlja rejo piščancev. Po
tem gre delo laže in hitreje od 
rok.

Žal se piknika niso udeležili 
povabljeni iz naše zadruge. 
Med nami je bil samo naš po
dročni. Upamo, da se srečamo 
tudi v naslednjem letu.

Ob tej priložnosti koroški 
perutninarji, želimo vsem 
ostalim rejcem piščancev “Pe
rutnine Ptuj” še dolgo in 
uspešno rejo.

Anica GOSAK

Na enem izmed prijetnih srečanj

Kupim
ELEKTRO AGREGAT 5 KW

Stanislav Jager, Šedina 1 
63222 Svetelka 
Šentjur pri Celju

Pohvala dobremu delu
Aleksander Pečovnik, kooperant Perutnine 

Ptuj, se javno zahvaljujem delavcem elektro 
delavnice PE Servis za hitro opravljeno po
pravilo masterja, s čemer je bila preprečena 
škoda v reji jate.

Tisti, ki se bojijo vplivov in se jim odtegujejo, s tem molče 
priznavajo svojo duhovno revščino. V njih resnično ni odk
riti nič novega, ker se jim ne zdi vredno spremljati in spre
jeti to, kar bi moglo voditi k novim odkritjem.

Andre Gide
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PRIHODKI:
— saldo 31.12.1991 714.431,70
— članarina iz OD 120.598,10
— obresti KBM 142.107,10
— rabat od prodaje 7.652,00
— vrnjena posojila 126.602,00
— moka 750,00
— smučarske karte 37.128,00
— dotacije za pomoč delavcem 15.500,0
Skupaj prihodki 1.164.768,90

ODHODKI:
— kulturne prireditve, časopis 48.072,00
— venci 109.000,00
— provizija SDK 3.015,10
— dotacije za izlete po PE 30.100,00
— stroški konference 1.850,30
— srečanja delavcev, šport.tekme 87.284,70
— pomoč delavcem 48.259,00
— vezava sredstev 15.000,00
— posojila 121.028,00
— sladkor, moka (nakazilo konfer. v 1991) 692.250,00
— skupaj odhodki: 1.155.859,10

Saldo 30.11.1992 8.909,80

VEZAVA SREDSTEV NA HRANILNI KNJIŽICI
— vezana sredstva 15.000,00
— obresti 11.260,70

— saldo 30.11.92 26.260,70

Iz odhodkov je razvidno, da smo v letu 1992 namenili za po
moč delavcem 48.259,00 SIT, kar pa so minimalna sredstva za 
pomoč. Sredstva smo razdelili delavcem, ki so za pomoč zaprosi
li konferenco sindikata.

Največji strošek so venci, ki so se pokrivali direktno iz sindi
kalne članarine. Dotacije od podjetja v letu 1992 nismo prejeli, 
tako da smo črpali denar samo iz članarine.

Saldo 30.11.1992 je pozitiven, prišteti pa je potrebno še saldo 
30.11.1992 vezana sredstva. Iz priloge je razvidno, da denarja ni
smo razmetavali in smo ga še oplemenitili.

Naj povem še našim članom sindikata, da Konferenca sindika
ta prejme na svoj ŽR 5 % od zbrane članarine, da 40 % prejmejo 
PE in Direkcija (teh 40 % se porazdeli na Enote in Direkcijo) 
55 % sredstev se nakaže Območnemu sindikatu. Območni sindi
kat pa odvede še sredstva v Republiški sindikat.

Toliko v vednost in v informacijo.

In še poročilo o vzajemni pomoči razdeljeno po mesecih:

Mesec Št. odobr. 
posojil Znesek Št. vplač. 

deležev Znesek

januar 129 390.980,00 103 116.535,70
februar 106 331.500,00 95 117.808,60
marec 82 243.853,30 80 103.483,00
april 149 885.000,00 72 97.969,50
maj 111 668.760,00 15 19.211,60
junij 131 783.000,00 4 4.033,10
julij 146 874.400,00 12 38.463,60
avgust 134 804.000,00 18 38.933,00
september 136 816.000,00 38 70.373,00
oktober 155 952.300,00 71 134.379,00
november 126 773.879,30 70 176.119,00

Skupaj: 1405 7.523.672,60 578 917.309,10

Razdelitev posojil po PE v procentih
PE Starši, Stari starši 16 %
PE Predelava, Per. klavnica 57 %
PE Brojlerji 3 %
PE Tovarna krmil 3 %
PE Promet, Servis 4 %
PE Trgovina 5 %
PE Tiskarna 3 %
PE Direkcija 9 %

Vprašali boste, kaj pa delo konference sindikata v letu 1992? 
Moram povedati, da se težko sama konferenca ocenjuje, pa ven
dar je potrebno reči, da so bile seje včasih burne, predvsem 
okrog osebnih dohodkov, saj nikakor nismo zadovoljni z 20% 
nižjimi OD od branžne pogodbe za kmet. in živilsko industrijo. 
Kar se tiče rasti življenjskih stroškov moram reči, da so se ti % 
sproti urejevali. Na drugi strani pa je tudi treba reči, da so ven
darle osebni dohodki bili redno izplačani, kljub vsem težavam, ki 
jih je podjetje imelo.

S tem pa ni rečeno, da bo sindikat vedno pupuščal pri svojih 
zahtevah v naslednjem letu 1993, saj naši delavci komajda shaja
jo iz meseca v mesec.

Razen tega pa se nam s 1. 1. 1993 obetajo spet nove podražitve 
električne energije v gospodarstvu, te pa zopet prizadenejo nas 
že tako in tako ubobožene delavce. Torej vse se lomi na plečah 
delavca, prav tako tudi dodatno zavarovanje, ki tudi prične velja
ti s 1.1.1993. Ne vem sicer kaj razmišlja vlada, sprašujem pa se, 
kako dolgo bo to lahko vzdržal delavec z vsemi temi obremenit
vami in s tako nizkimi osebnimi dohodki. Če tako razmišljam se 
mi postavi vprašanje kako bomo preživeli, saj že sedaj nekateri 
naši delavci nimajo kaj dati za pod zob, čeprav morajo trdo de
lati in si ta kruhec težko zaslužijo.

Pa naj bo to v razmislek vsem tistim, ki živijo v prestižu in ne 
morejo oz. nočejo razumeti nas delavcev, pa najsi bo to na repub
liški ravni ali v podjetju.

Na koncu bi se zahvalila vsem predsednikom sindikata za nji
hov trud, ki so ga vložili v letu 1992.

Vsem sodelavkam, sodelavcem, upokojencem, vodstvu in 
kooperantom pa želimo vesele božične praznike in SREČNO 
NOVO LETO 1993.

Predsednica konference sindikata: 
Majda FRAS

Krvodajalci
Ob izteku leta se vam iskreno zahvaljujemo za 
vaše humano poslanstvo.
V novem letu vam želimo sreče in trdnega 
zdravja

Transfuzijski oddelek bolnišnice Ptuj 
in organizator krvodajalstva v PP

Naše naslednje akcije so:
21. januarja, 9. februarja in 16. marca.

December 1992 Stran 7 • Ptujski perutninar



Bolje več kot premalo
To bi lahko bil odgovor 

vsem tistim, ki negodujejo, ka
dar slišijo, da smo se kot pod
jetje predstavili potrošnikom 
zdaj v tem, zdaj v drugem kra
ju te naše male Slovenije, 
Nihče namreč ne kupuje rad 
mačka v Žaklju, zato so pred
stavitve in degustacije, pa tudi 
sejemske udeležbe danes še 
kako potrebne.

V zadnjih dveh mesecih 
smo takorekoč preplavili Slo
venijo s takšnimi akcijami.

Celjski sejem SENIOR 92 
— vse za tretje življenjsko ob
dobje, je pokazal velik interes 
starejših potrošnikov, saj pro
izvajamo kar precej diete
tičnih izdelkov. Podobna vse
bina je bila tudi na sejmu NA
RAVA — ZDRAVJE v Ljub
ljani.

Drugi, nič manj pomembni 
potrošnik so institucije kot

so že Brežice, Rogaška Slati
na, Maribor in Murska Sobota. 
Posamezni komercialisti prav 
tako organizirajo degustacije 
na svojih prodajnih območjih.

V veliko pomoč in propa
gando nam je tudi Društvo za 
zdravje srca in ožilja, ki nam 
je za piščančja prša v ovitku 
na občnem zboru v Ljubljani 
podelilo ZNAK VAROVAL
NEGA ŽIVILA.

Aktivnosti tečejo tudi v več
jih podjetjih, ki imajo družbeno 
prehrano.

Potencialni kupec je tudi 
mlada slovenska vojska. Na 
predstavitvi, ki ga je organizi
ralo Ministrstvo za obrambo 
skupaj z republiškim štabom 
TO, smo bili deležni pre
cejšnje pozornosti.

Po vsem tem pa se seveda 
postavlja vprašanje, zakaj pro
daja caplja na mestu. Odgovor

Mipovi poslovodje med ogledom klobasičame
bolnice, vrtci, šole, zdravili
šča. Sistematični pristop do teh 
potrošnikov kaže sicer majhne 
premike, toda z našo agresiv
nostjo lahko postopoma po
večujemo prodajo.

Pri tem pa je potrebno več 
naporov in strpnosti, saj uspe
hi ne pridejo čez noč.

Skoraj 3.000 gostincem smo 
se predstavili na gostinsko-tu- 
rističnem zboru v Kranjski go
ri. In rezultat? Navezali smo 
številne stike velikih sistemov 
in prav te dni potekajo podob
na območna srečanja. Za nami

je preprost. Potrkati na vsaka 
vrata, čeprav to ni lahko. Po
nudba je večja kot povpraše
vanje in kar je zaskrbljujoče, 
nizka kupna moč našega po
trošnika.

Pod lupo bi bilo potrebno 
postaviti naše cene. Morda pa 
bi se le dalo kaj prihraniti, 
znižati. O tem pa naj povedo 
drugi.

In namesto zaključka: naša 
ekipa je le izvidnica, drugi 
“ešalon” pa so naši komercia
listi, stalna kvaliteta in pra
vočasna dobava.

L.S.

Mipovi poslovodje so si z zanimanjem ogledali razstavljene izdelke 
iz našega bogatega proizvodnega programa

Kje smo pa mi?
V Harvard Business Review lahko preberemo, da bo or

ganiziranje opustilo v devetdesetih letih zdajšnje modele 
in bo podobno simfoničnemu orkestru: gre za vizijo, kjer 
bodo zaposleni, opirajoč se na nepogrešljivi računalnik, 
vedeli, kaj morajo delati, ne da bi jih morale na to opozar
jati čete podpredsednikov, ki jih ta čas opozarjajo s podat
ki - en dirigent (izvršni direktor) bo zadoščal, da z dirigen- 
stko paličico pritiska na tipkovnico računalnika in uskla
juje godbo malih godal in klavirjev. Konvencionalnemu 
srednjemu kadru, po tem razumevanju, bo vedno bolj od
klenkalo.

Prihajajo ljudje z novimi pobudami in ambicijami, prož
ni za nove zamisli, drzni in lačni novih znanj. l.S

Aforizmi
Tisti, ki gredo v vojno za prazen nič, si ga tudi izborijo.

Nekateri ločujejo zrnje od plev zato, da lahko zavržejo zrnje. 

Vsak je svoje sreče kovač le, dokler se ne udari po prstih.

Edini slovenski Paradiž je v Halozah! fredi
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Rifle, Rifle...
25. novembra se je na Ptuju mudila snemalna eki

pa, ki je v romanskem palaciju ptujskega gradu posne
la nekaj kadrov za naš samostojni TV spot v akciji PO- 
DAR1M-DOBIM, ki ga bo TV Slovenija začela predva
jati v drugi polovici decembra. V posebni pozornosti 
je bil Rifle.

Poglejmo scenarij naše zgodbe.
Zakonska spalnica. Noč. V postelji spita blaženo 

spanje zakonca srednjih let (moški: Rifle)
Kamera se ustavi nad Rifletovim obrazom. Na čelu 

ima znojne kapljice, z jezikom si vlaži suhe ustnice, s 
katerimi pomlaskuje, kot da bi sanjal o nečem lepem, 
dobrem ali pregrešnem. Resnično sanja o dobri hrani. 
Ta dobra hrana so bogat narezek klobas iz piščančje
ga mesa, bogato obložen piščanec in zlati KOKETI iz 
Perutnine Ptuj.

Vsofty podobi se nam prikažejo v romanskem pala
ciju ptujskega gradu: bogato obložena miza z zlato za
pečenimi piščanci, bogatimi pladnji narezkov klobas 
iz piščančjega mesa in pladnji zlatozapečenih koke- 
tov.

Rifle plane kvišku, pogleda v kamero in nato ženo. 
Žena z blaženim nasmehom sanja svoje sanje. Zlatniki 
žvenketajo in padajo iz baržunaste vrečke na marmor
nato mizico, kjer se vrtinčijo in kontrlikajo.

Žena tudi plane kvišku in pogleda soproga. Oba se 
ozreta v kamero in Rifle reče:

“ VSAK DAN JE LAHKO N ED EU A ”
Takoj nato se pojavi logo Perutnine Ptuj.

Priprave so bile temeljite

Se malo inštruktaie....

...in Rifle je prišel na svoj račun
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Poročilo kluba upokojencev 
Perutnine Ptuj

Upokojili sta se
Ob obilici dela v proizvodnji nam čas tako hiti, da se tega po

gosto niti ne zavedamo. Iz meseca v mesec nas zapuščajo delav
ci, s katerimi smo skupaj delali. Med tistimi, ki so delovno me
sto prepustili mlajšim in odšli v zaslužen pokoj sta tudi ANGE
LA FEGUŠ in JOŽICA KOLARIČ.

Angela Feguš

Feguševa je prišla v Perut
nino — klavnico 12.6.1973. 
Prej je delala v Kmetijskem 
kombinatu. V klavnici je naj
prej delala kot NK delavka, 
nato zahtevna priučena dela 
na traku, potem še zahtevnejša 
dela v evisceraciji. S 1.4.1988 
je prišla med nas v predelavo. 
Navadila se je tiho opravljati 
svoje naloge, vendar je vedno 
našla prijazno besedo za sode
lavce.

Že 30.3.1992 pa je prene
hala delati v Perutnini Jožica 
Kolarič. V podjetje je prišla 
1975 leta. Pred tem je delala v 
drugih podjetjih in pri privat
nikih. Opravljala je veliko del 
v predelavi, klavnici in spet v

Jožica Kolarič

predelavi na najzahtevnejših 
delih. Njen prispevek za razvoj 
podjetja je bil velik. Bila je ve
stna, marljiva, delavka z veli
kim občutkom za odgvornost 
in za odnos do kolektiva, to pa 
je prenašala tudi na svoje so
delavce. Čas, ki ga preživ
ljamo nam dokazuje , da bi 
nam bilo razmeroma lepše, če 
bi imeli veliko takšnih sode
lavcev.

Naj torej izkoristimo pri
ložnost, da se jima ob tem slo
vesu za vse iz srca zahvalimo 
in jima zaželimo trdnega 
zdravja in dolgo življenje v za
služenem pokoju.

Sodelavci

Pred petimi leti smo v Pe
rutnini Ptuj ustanovili Klub 
upokojencev Perutnine Ptuj, 
katerega namen je, da organi
zira družbeno življenje in to
variška srečanja, skrbi za so- 
cialno-zdravstveno problema
tiko, organizira športno in re
kreativno dejavnost ter kultur
no prosvetno dejavnost članov 
kluba.

Kako smo pravkar navedene 
naloge kluba uresničevali v le
tošnjem letu, želim prav na 
kratko opisati v tem sestavku, 
za katerega upam, da ga boste 
do konca tudi prebrali.

Lani, ob koncu decembra, 
smo na 5. občnem zboru med 
drugim sprejeli načrt dela klu
ba za leto 1992, po katerem bi 
morali poleg ostalih nalog or- 
gnizirati med letom 4 izlete, 3 
srečanja in 3 pohode v planine. 
Ugotavljamo, da vseh teh ak
tivnosti nismo mogli v celoti 
uresničiti. Vzrokov za to je bi
lo več. V dolgem letošnjem 
poletju, ko je bila dnevna tem
peratura vedno preko 30 sto
pinj, si nismo upali organizira
ti izletov, ker bi to bilo lahko 
usodno za starejše upokojen
ce, ki med vožnjo tako visokih 
temperatur brez posledic ne bi 
prenesli.

Tako smo letos izvedli le 3 
enodnevne izlete, eno srečan
je, pa nič pohodov v planine.

Vsega pa tudi ni bilo krivo 
vroče poletje. V izvršnem od
boru smo imeli kadrovske 
težave. Tako nam je tik pred 
glavno sezono odpovedal svo
je sodelovanje vodja za izlete 
in srečanja, poznala pa se je 
tudi neaktivnost predsednika 
kluba, ki zaradi bolezni od 
pomladi ni mogel v redu izvr
ševati svoje funkcije. In nav
sezadnje nismo mogli izvesti 
celotnega načrta tudi zaradi 
nepravočasnega nakazila dota
cije PP, ker si nismo upali iti v 
akcijo vse dotlej, dokler nismo 
imeli na računu dovolj fi
nančnih sredstev. Več kot eno 
samo srečanje nam tudi ni 
uspelo organizirati. In še to že 
kar tradicionalno srečanje v

KS “Jože Potrč” je bilo bolj 
klavrno. Preživeli smo sicer 
lep dan na prostem ob dobri 
hrani in pijači, nismo se pa 
uspeli pomeriti med seboj v 
raznih športnih dejavnostih, ki 
smo jih običajno ob priliki 
naših srečanj doslej vedno iz
vajali.

Zaradi premajhnega zani
manja med člani za pohode v 
planine teh nismo organizirali.

Če zdaj prav na kratko oce
nimo našo aktivnost, moramo 
priznati, da je malo upadla, v 
primerjavi s pejšnjimi leti, ko 
smo vsako leto načrtovane na
loge vedno presegli.

Srčno si želimo, da bi se 
mlajši upokojenci bolj vklju
čevali v aktivnosti kluba. Sta
rejši si prizadevamo, da bi naš 
izvršni odbor pomladili, a ne 
najdemo načina, kako tudi to 
uresničiti. Zato pozivam po 
stažu in letih mlajše upokojen
ce, da prevzamejo v svoje roke 
delovanje Kluba in ga tudi vo
dijo k bogatejšim uspehom. Ni 
vrag, da ne bi okoli 50 novih 
upokojencev, koliko se jih je 
upokojilo v letošnjem letu, de
lo Kluba bolje zastavilo in do
seglo večje uspehe.

Zavedamo se, da smo za so
cialno ogrožene upokojence 
med letom premalo storili, zla
sti vsem tistim, ki prejemajo 
zradi nizke pokojnine varstve
ni dodatek. Takim bi morali 
nuditi več pomoči in pozorno
sti ter jim pomagati, da čim 
lažje preživijo sedanje težke 
čase.

Ob koncu še to:
Upokojenci smo vedno z ve

likim zanimanjem prisluhnili 
dogajanjem v Perutnini Ptuj. 
Ugotavjali smo, da morajo vsi 
zaposleni vlagati kar največje 
napore za to, da Perutnina do
kaj uspešno premaguje težave, 
ki prizadevajo večino podjetij. 
Upamo in želimo, da bo vod
stvu in zaposlenim to tudi 
uspelo.

Predsednik: 
Drago ČATER

Vse imamo že zapisano
V dolgoročni plan do leta 2000 smo v septembru 1986 

zapisali:
— Več poudarka strokovni raziskavi tržišča in kvalitetni 

ekonomski propagandi;
» Marketinški pristop:
— dobro raziskati tržišče,
— navade in kupno moč potrošnika,
— temu prilagoditi proizvodni program,
— posodobiti prodajna mesta in proučiti njihove lokacije,
— dajati več poudarka prodaji, proizvodnjo pa marke

tinško usmerjati. L.S.

Obilo prijetnih trenutkov med praznovanjem božičnih in novoletnih praz
nikov vam želimo. V letu 1993 pa zdravja in sreče!x «/ Uredništvo
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Kaj moramo vedeti 
ob odhodu k zdravniku

Ob odhodu k zdravniku se 
morate izkazati z zdravstveno 
izkaznico. Ta mora biti potrje
na in pravilno izpolnjena. Po
skrbeti morate, da bo zdrav
stvena izkaznica vselej ustrez
no overjena. Dobro je vedeti, 
da vam zdravstveni delavec 
lahko odkloni sprejem, če ni
mate zdravstvene izkaznice 
vendar, le kadar ne gre za nuj
no medicinsko pomoč.

Pravice do zdravstvenih sto
ritev na račun Zavoda za zdrav
stveno zavarovanje lahko uvel
javljate pri kateremkoli zdrav
niku v zdravstvenih zavodih ali 
pri zasebniku, s katerim je Za
vod za zdravstveno zavarovanje 
Slovenije sklenil ustrezno po
godbo, če te pogodbe nima, bo
ste vse storitve, ki vam jih opra
vi plačali sami. V tem primeru 
bo Zavod za zdravstveno zava
rovanje Slovenije poravnal 
račun za opravljene storitve v 
obsegu, ki je predpisan v njiho
vih splošnih aktih.

V ptujski občini imajo vsi 
zdravniki - specialisti, ki ima
jo zasebno prakso sklenjene 
pogodbe z Zavodom za zdravst
veno zavarovanje Slovenije 
(dr. Janžekovič, dr. Mudniče- 
va, dr. Šolman, dr. Resnik).

Nadalje je pomembno, da si 
izberete svojega osebnega 
zdravnika, v osnovni zdrav
stveni dejavnosti (v zdravstve
nem domu ali zasebnega 
zdravnika), če tega še niste 
storili. Računati morate, da 
gre za izbiro za daljši čas. Za
kon namreč določa, da si zava
rovana oseba izbere osebnega 
zdravnika najmanj za leto dni, 
in da se ta čas lahko skrajša le, 
če pride med zdavnikom in 
zdravljencem do nezaupanja 
in nesporazumov.

Vaš osebni zdravnik ima na
slednja pooblastila: poleg te
ga, da vas zdravi in predpisuje 
zdravila na recept, skrbi za 
zdravstveno dokumentacijo, 
ugotavlja začasno nezmožnost 
za delo, ki traja do 30 delovnih 
dni. Če oceni, da je to potreb
no, bolnika napoti k ustreznim 
specialistom in na bolnišnično 
zdravjenje oz. na zdravniško 
komisijo.

Če še nimate svojega oseb
nega zdravnika, velja, da si ga 
izberete praviloma ob prvem 
obisku pri zdravniku v kole
darskem letu. Če si izrecno ne 
izberete zdravnika na ta način, 
šteje za vašega osebnega 
zdravnika tisti, ki vas je v do

ločenem koledarskem letu prvi 
sprejel na zdravljenje.

Ob potrebi po zdraviliškem 
zdravljenju kot tudi za zdra
vljenje v tujini mora podati 
strokovno mnenje zdravniška 
komisija Zavoda za zdravstve
no zavarovanje.

Breme dajatev za bolniški 
stalež do 30 dni nosi podjetje, 
kjer je zavarovanec zaposlen, 
nad 30 dni staleža pa plačuje 
zdravstveni zavod.

Kaj pa, če zbolite ali se po
škodujete v tujini? Kadar se 
odpravljate v tujino, bodisi 
službeno ali zasebno, se pri 
območni enoti Zavoda za 
zdravstveno zavarovanje po
zanimajte ali ima Slovenija z 
državo, v katero odhajate, 
sklenjeno konvencijo o social
nem zavarovanju. Če jo ima, 
lahko pri Zavodu dvignete 
ustrezno potrdilo na podlagi 
katerega ne boste plačali stro
škov za nujno medicinsko po
moč.

Če pa konvencija ni bila 
sklenjena, morate stroške 
zdravljenja plačati sami. Po 
vrnitvi pa boste ob predložitvi 
zahtevka in računa pri Zavodu 
za zdravstveno zavarovanje, 
dobili povrnjene stroške za 
nujno pomoč.

Proti doplačilom k zdrav
stvenim storitvam se lahko za
varujemo s PROSTOVOLJ
NIM zavarovanjem.

Večina zaposlenih v Perut
nini Ptuj (cca 90%) seje zava
rovala za paket POPOLNO 
ZDRAVSTVENO ZDRAV
STVENO ZAVAROVANJE, 
preko ZVEZE SVOBODNIH 
SINDIKATOV SLOVENIJE, 
ki je sklenila KROVNO PO
GODBO za sklepanje skupin
skih prostovoljnih zdravstve
nih zavarovanj. Po tej pogodbi 
imajo naši delavci za eno leto 
zagotovljenih 31% popusta, od 
premije, kar znaša 690,00 SIT. 
(opozoriti je potrebno, da se 
bo višina premije spreminjala 
tromesečno).

Vsi zavarovanci, ki so pri
stopili k prostovoljnemu 
zdravstvenemu zavarovanju 
bodo prejeli od Zavoda za 
zdravstveno zavarovanje po
sebno izkaznico, s katero se 
bodo izkazovali v zdravstve
nih ustanovah. Na ta način ne 
bomo doplačevali razlik v 
vrednosti storitev.

Vlasta JEZA

na predlog komisije za podeljevanje prehrambene kolektivne znamke. 

/ \ \ Znak varovalnega živila podeljujemo živilom in Živilskim izdelkom
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Novoletna nagradna križanka
Rešitev novoletne nagradne križanke pošljite do 15. januarja 1993 na naslov: 
Perutnina Ptuj, uredništvo Ptujskega perutninarja, 62250 Ptuj, Potrčeva 10.

PTUJSKI PERUTNINAR, glasilo delovnega kolektiva in kooperantov družbenega podjetja Perutnina Ptuj, izdaja delavski svet podjetja. Glasilo ureja uredniški 
odbor: Alenka Brglez, Lojze Cajnko — predsednik, Milivoj Cimerman, Stanko Lepej, Janja Toplak, Bojan Vilčnik. Glavni urednik Lojze Cajnko, odgovorni 
urednik Jovo Tarbuk. Naklada 2250 izvodov, uredništvo in uprava Ptuj, Potrčeva 8. Rokopisov in fotografij ne vračamo. Glasilo je oproščeno prometnega davka 
na podlagi mnenja Sekretariata za informacije pri IS SR Slovenije, številka 421-1/72, z dne 5. 12. 1977. Tiska PP PE Ptujska tiskarna.


